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کشتي هاي خاطي قبل از پرداخت
 تمام خسارت رها نمي شوند

مع��اون وزي��ر راه وشهرس��ازي 
گفت:کش��تي هايي که عامل بروز 
آلودگي مي شوند بدون استثنا تحت 
پيگيردهاي قانوني قرار گرفته اند و 
علاوه بر اخذ خس��ارت هاي زيست 
محيط��ي هزينه ه��اي جمع آوري 

آلودگي را از کشتي هاي خاطي اخذ مي کنيم و قطعا بدون اطمينان از 
حصول تمامي خسارت ها اجازه خروج کشتي خاطي را نمي دهيم.

ب��ه گ��زارش روزنام��ه تجارت به نقل از پايگاه خب��ري وزارت راه و 
شهرس��ازي، محمد راس��تاد مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردي 
درباره ادعاهايي که نس��بت به اعمال حاکميت س��ازمان بنادر در 
آب هاي تحت مسئولت اين سازمان شده، تاکيد کرد: اعمال حاکميت 

الزاما به مفهوم رويکردهاي سختگيرانه در دريا نيست.
وي با بيان اينکه کشورهاي ساحلي بايد متعهد به وظايفي هم در 
راستاي مقررات داخلي خود و هم در راستاي کنواسيون هاي بين 
المللي باش��ند، اظهار کرد: موضوع مهم در اعمال حاکميت هاي 
دريايي، تامين ايمني دريانوردي است. به اين معنا که بايد در آب هاي 
تحت مس��ئوليت خودمان ش��رايط لازم براي اينکه دريانوردي به 

صورت ايمن انجام شود، فراهم کنيم.
معاون وزير راه و شهرسازي افزود: لايروبي آبراه هاي منتهي به بنادر 
و يا استقرار علايم کمک ناوبري در آب هاي تحت مسئوليت کشور از 
موضوعات اعمال حاکميت سازمان در بحث ايمني دريانوردي است. 
در کنار اين موارد، بايد نقشه هاي دريايي توليد و به روز شوند. يکي 
از جنبه هاي ديگر اعمال حاکميت در دريا اجراي کنوانسيون هاي 
امداد و نجات اس��ت و درصورتي که ش��رايط اضطراري در دريا رخ 
دهد بايد در قالب کنوانسيون جست وجو و نجات دريايي به کمک 

شناورها برويم.
وي اف��زود: از ديگ��ر تعهدات در اعمال حاکميت ها کنترل ترافيک 
دريايي اس��ت که با وجود مراکز مخابرات دريايي در طول س��واحل 
کشورمان و همچنين وجود مراکز مديريت ترافيک، تمام تجهيزات 
و امکانات و نيروي هاي انساني براي تامين ايمني دريانوردي فراهم 

است.
مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردي ادامه داد: از جنبه هاي ديگر 
اعمال حاکميت در دريا مطابقت ناوگان دريايي با اس��تانداردهاي 
روز است که از اين رو هم ناوگان تحت پرچم کشور بايد منطق با 
استانداردهاي بين المللي باشد و هم ناوگان بين المللي که از آبراه هاي 
ايران استفاده مي کنند بايد مطابق با استانداردهاي جهاني باشند. 
راستاد با بيان اينکه جنبه ديگر اعمال حاکيت دريايي هم پيشگري 
و مقابله با آلودگي محيط زيست دريايي است، اظهار داشت: در اين 
حوزه هم س��ازمان بنادر و دريانوردي هم در جنبه هاي پيش��گيرانه 
و ه��م درجنبه ه��اي مقابله به ط��ور مداوم اقدامات موثري را انجام 
داده اس��ت. از اينکه ش��ناورها و کشتي هايي که در آبراه هاي تحت 
مسئوليت کشورمان تردد مي کنند، به روش قانوني مواد زايد خود را 
دفع کنند، مطمن مي شويم و همواره مستندات دفع مواد زايد را از 
تمام کشتي هاي خارجي مطالبه کرده ايم و مي کنيم. راستاد با اشاره 
به رصد آبراه هاي تحت مس��ئوليت توس��ط سازمان بنادر گفت: در 
کنار رصد مستمر آبراه ها، عوامل بروز آلودگي را شناسايي مي کنيم 
و براساس مقررات بين المللي و داخلي با شناورهاي خاطي برخورد 
صورت مي گيرد که سوابق متعددي در اين زمينه وجود دارد و چنانچه 
کشتي هايي اقدام به ايجاد آلودگي کرده باشند به طور قطع تحت 
پيگرد قانوني قرار داديم. معاون وزير راه و شهرسازي با تاکيد بر اينکه 
در حوزه اعمال حاکميت دريايي جمهوري اسلامي ايران مقتدرانه 
توانسته به وظايف قانوني خود عمل کند، به ايلنا گفت: سازمان بنادر 
و دريانوردي هم به عنوان مرجع دريايي کش��ور از تمام امکانات و 
ساختارهاي در اختيار استفاده کرده تا هم ايمني دريانوردي را تامين 
و تضمين کند و هم حافظ محيط زيست دريايي باشد. طبيعتا اين 
موضوع نياز به همکارهاي و مشارکت ساير ارگان هاي دريايي دارد 
که تفاهم نامه اي در اين زمينه منعقد شده است. راستاد ادامه داد: 
سالانه بالغ بر ۵۰۰ نفر در دريا دچار مخاطره مي شوند که با کمک 
امکانات و تجهيزات و نيروهاي سازمان بنادر و ساير ارگان دريايي 
عمليات و امداد و نجات را انجام مي ش��ود. همچنين کش��تي هايي 
که عامل بروز آلودگي هم ش��ده اند و مي ش��وند بدون استثنا تحت 
پيگيردهاي قانوني قرار گرفته اند و علاوه بر اخذ خسارت هاي زيست 
محيطي هزينه هاي جمع آوري آلودگي را از کشتي هاي خاطي اخذ 
مي کنيم و قطعا بدون اطمينان از حصول تمامي خسارت ها اجازه 
خروج کشتي خاطي را نمي دهيم. اين يک روال متداولي است که 

همواره در دستور کار قرار داشته است.
وي با تاکيد بر اينکه اين اعمال حاکميت با فعاليت روان کشتي هاي 
بازرگان��ي در آب ه��اي اي��ران منافات��ي ندارد، اظه��ار کرد: عمده 
کشتي هايي که در آبراه هاي ايران تردد مي کنند مشمول اين مقررات 
و کنوانس��يون ها هس��تند. اگر چنانچه کشتي فاقد اين استانداردها 
باشند براي توقيف آن کشتي اقدامات لازم از سوي افسران فني و 
بازرسي سازمان بنادر و دريانوردي از جمله تعيين مهلت براي رفع 

نواقص انجام مي شود. 
معاون وزير راه وشهرسازي تاکيد کرد: اگر نواقص کشتي در مهلت 
تعيين شده رفع نشود،به کشتي توقيف فني و ايمني مي شوند و اين 
روند يک چارچوب منسجم و مستمر است که اعمال حاکميت در 

دريا را تضمين مي کند.

سالانه ۱۰ ميليارد دلار
 يارانه انرژي خانه ها مي شود

رئيس تحقيقات راه، مسکن و شهرسازي گفت:دولت سالانه بيش 
از ۱۰ ميليارد دلار يارانه براي انرژي که در س��اختمان ها مصرف 

مي شود هزينه مي کند.
به گزارش روزنامه تجارت به نقل از صدا و سيما، محمد شکرچي زاده 
افزود: با بکارگيري روش هاي نوين ساختمان سازي، مي توان ۳۰ 
درصد از ۴۰ درصد انرژي که در ساختمان ها هدر مي رود جلوگيري 
کرد. وي گفت: به دنبال بازيابي صنعت ساختمان هستيم که ببينيم 
چگونه مي توانيم اين جايگاه را ارتقاء ببخش��يم با توجه به اينک 
کشوري هستيم که به دنبال ارتقاء اين جايگاه هستيم. شکرچي 
زاده با اش��اره به اينکه صنعت س��اخت در توسعه کشور بايد جايگاه 
اساس��ي داش��ته باش��د، افزود: اين صنعت مي تواند در رشد صنعت 
اقتصادي کش��ور و اش��تغالزايي تأثيرگذار است که بايد با همکاري 
بخش خصوصي انجام شود. در کنفرانس صنعت ساختمان احياي 
بافت هاي فرسوده يک موضوع ساخت است که با توجه به بحث هاي 
مالي آن بايد بخش خصوصي وارد شود. رئيس مرکز تحقيقات راه، 
مسکن و شهرسازي افزود: به دنبال آن هستيم که مقاوم سازي در 
برابر زلزله و ساخت شهرهاي هوشمند را پيگيري کنيم و ظرفيت 
هوش��مند س��ازي را در ساختمان سازي بالا ببريم. براساس قانون 
دستگاه هاي دولتي بايد ظرف دو سال مصرف انرژي در ساختمان ها 
را کاهش دهند که بودجه آن را نداريم و در بودجه سال ۹۷ نمايندگان 
مجلس بايد اين کار را بکنند. اين پيش��نهاد در کميس��يون تلفيق 
رأي نياورد و اگر نتوانيم در صحن مجلس آن را مطرح کنيم هيچ 

اتفاقي نخواهد افتاد.
شکرچي زاده با بيان اينکه  براي اجراي طرح کاهش مصرف انرژي، 
همه بايد تلاش کنند، گفت: ظرفيت خوبي در بخش خصوصي وجود 
دارد که بتوان مصرف انرژي را کاهش داد و بايد از فناوري هاي نو 

و سازگار با محيط زيست استفاده کنيم.

پيشخوان

راه ومسکن
گروه راه و مس�کن: روز گذش��ته شرکت هواپيمايي آسمان 
توضيحات جديدي درباره س��قوط هواپيماي تهران - ياس��وج 
که هفته گذش��ته رخ داد ارائه کرده اس��ت که شامل نکات بسيار 
قابل توجهي است. ۱- هواپيماي ATR که ازتهران به ياسوج 
پرواز کرد هيچ مش��کلي به لحاظ فني نداش��ت و اين امر مورد 
تاييد سازمان هواپيمايي کشوري است. ۲- مرحوم خلبان فولاد 
ازخلبانان زبده هواپيمايي آسمان که بيش از۳۰۰۰ ساعت پرواز 
در رزومه خود داش��ت و چهارصد مرتبه به ش��هر ياس��وج پرواز 
کرده بود. ۳- خلبان قبل از پرواز، گزارش هواشناسي را مشاهده 
کرده وآن را امضا کرده بود.۴- دکترعلايي مدير عامل آس��مان 
داراي دکتراي مديريت از دانش��گاه تهران، دانش��يار و اس��تاد 
دانش��گاه با س��ابقه ۱۵سال مديريت درصنعت هوانوردي کشور 
اعم از نظامي وس��يويل اس��ت. ۵- درمديريت آسمان، کمترين 
ريس��ک ديده نش��ده و علي رغم محدوديت ها، اصرار بر رعايت 
قانون، آيين نامه و دستورالعمل وجود دارد. ۶- صبح روزحادثه، 
ستادي درسازمان هواپيمايي کشوري تشکيل و از همه از جمله 
مديرعامل آس��مان خواس��ته شد از هرگونه اظهارنظرخودداري 
نمايند و تنها از يک کانال اطلاع رس��اني ش��ود. دليل س��کوت و 
عدم اظهارنظر، همين اس��ت. ۷- آقاي دکتر علايي و گروهي 
ازمديران آسمان از روز يکشنبه تا روز چهارشنبه دربخش بيده 
مستقر بوده و نهايتا با کمک فکري و اجرايي آقاي علايي، محل 
هواپيما کش��ف مي ش��ود. ۸- مدير عامل آسمان پس از نااميدي 
ازگش��ت زني هلي کوپترهاي س��پاه و هلال احمر، از اطلاعات 
چوپاني که س��قوط هواپيما را مش��اهده کرده بود و نيز کمک 
خلباني که پروازهاي متعدد با مرحوم فولاد به ياس��وج داش��ت، 
مسيردقيق پرواز را براي خلبان هلي کوپتر سپاه مشخص کرد 
و او نيز با تبحر، به محل عزيمت و لاشه هواپيما را يافت. ۹- از 
نظر قانون، فقط بازرس��ان هواپيمايي کش��وري حق دارند اولين 
گروهي باشند که درمحل سانحه حاضر مي شوند، بنابراين تيم 
آس��مان مس��ئوليتي در امر جستجو ندارد ولي از لحظات اوليه در 
کنار ساير عزيزان، در سطح مدير عامل هواپيمايي، به موضوع 
جستجو کمک کرده است. ۱۰- اشکالات تکنيکال هواپيما وفق 
قانون بر عهده سازمان هواپيمايي کشوري است و آسمان بايد 
به قانون عمل نمايد که اينکار انجام شده است.۱۱- اشکالات 
مديريتي بيشتر جنبه سياسي و شخصي دارد. سردار علايي دست 
تعدادي از مديران را از بيت المال کوتاه کرد و مواضع سياس��ي 
ايش��ان مورد مخالفت گروهي ازمس��ئولين صنعت هوانوردي 
اس��ت. ۱۲- دلايل احتمالي س��قوط که البته گمانه زني بيش 
نيس��ت و در روزهاي آتي مش��خص خواهد ش��د، وضعيت آب و 
هوايي ناپايدار ارتفاعات دنا، شرايط فرودگاه و عقب ماندن صنعت 

هوايي کشور از امکانات روز هوانوردي دنياست.
��� دلايل احتمالي سقوط هواپيماي آسمان

در توضيحات ش��رکت هواپيمايي آس��مان درباره حادثه سقوط 
هواپيماي تهران_ ياس��وج، چند نکته حائز اهميت اس��ت. اول 
اينکه س��تادي که در روز حادثه در س��ازمان هواپيمايي کشوري 
تشکيل شده از مديرعامل آسمان خواسته درباره سقوط اظهارنظر 
نکند! همچنين نکته دوم اين اس��ت که مديرعامل آس��مان پس 
از نااميدي ازگش��ت زني هلي کوپترهاي س��پاه و هلال احمر، از 
اطلاعات چوپاني که س��قوط هواپيما را مش��اهده کرده بود و نيز 
کم��ک خلبان��ي که پروازهاي متعدد با مرحوم کاپيتان فولاد به 
ياسوج داشت، مسير دقيق پرواز را براي خلبان هلي کوپتر سپاه 
مشخص کرد و او نيز با تبحر، به محل عزيمت و لاشه هواپيما 
را يافت. همچنين شرکت هواپيمايي آسمان مطرح کرده است؛ 
دلايل احتمالي س��قوط که البته گمانه زني بيش نيس��ت و در 
روزهاي آتي مشخص خواهد شد، وضعيت آب و هوايي ناپايدار 
ارتفاعات دنا، شرايط فرودگاه و عقب ماندن صنعت هوايي کشور 
از امکانات روز هوانوردي دنياست که دو مورد آخر يعني شرايط 
فرودگاه و عقب ماندن صنعت هوايي کشور از امکانات روز دنيا 
در تعارض با صحبت هاي مديران شرکت فرودگاه ها و سازمان 

هواپيمايي کشور است.
��� مس�ئولان تنها توپ تقصير را در زمين يکديگر پاس�کاري 

مي کنند
متاسفانه تا امروز اين موضوع در تمام سوانح کشوري مشاهده 
ش��ده اس��ت که بلافاصل��ه پس از وقوع حادثه تل��خ و ناگواري 
مسئولان تنها توپ تقصير را در زمين يکديگر پاسکاري مي کنند 
و اين پاسکاري تا حدي ادامه پيدا مي کند که بررسي و واکاوي 
مش��کلات به صورت ريش��ه اي پس از گذش��ت مدت زماني به 

فراموشي سپرده مي شود. اگر تنها برخي سوانح هوايي يک دهه 
گذشته کشور را بررسي کنيم، مشاهده مي شود که سقوط هواپيما 
در اي��ران تاريخچ��ه اي ديرين��ه دارد، به عنوان مثال آنتونوف از 
هم��ان م��دل هواپيماهايي ب��ود که در ايران با نام آنتونوف ۱۴۰ 
)ايران ۱۴۰( فعاليت داشت که آخرين فروند آن سال ۹۳ براي 
س��فر به مقصد طبس از فرودگاه مهرآباد برخاس��ت، اما به دليل 
ع��دم تطاب��ق س��اختار آن با آب و هواي اي��ران، موتورش آتش 
گرفت و در خيابان شيشه ميناي تهران سقوط کرد که به کشته 
شدن ۳۸ تن و زخمي شدن ۱۰ نفر منجر شد. همچنين فروردين 
سال ۹۰ يک فروند جنگنده سوخو در استان فارس سقوط کرد و 
هر دو سرنشين آن )خلبان و کمک خلبان( به شهادت رسيدند. 
هواپيماهاي توپولف روسي هم به قدري در ايران سانحه داشتند 
که وزير راه و شهرس��ازي دولت دهم در آخرين س��ال فعاليت 
خود، دستور ممنوعيت پرواز هواپيماهاي توپولف را صادر کرد و 
دولت متعهد شد اين هواپيماها را از ايرلاين هاي داراي توپولف 
خريداري و زمين گير کند. همچنين هواپيماي روس��ي ترابري 
ايلوش��ن متعلق به ارتش نيز در ش��هريور ۸۸ س��قوط کرد که در 

اثر آن ۷ نفر از نيروهاي نظامي به شهادت رسيدند!
صب��ح روز يکش��نبه ۲۹ بهمن م��اه ۹۶ هم يک فروند هواپيماي 
ATR متعلق به شرکت هواپيمايي آسمان به شماره پرواز ۳۷۰۴ 
که از فرودگاه مهرآباد تهران به مقصد ياسوج پرواز داشت در اثر 
برخورد با کوه دنا در منطقه س��ميرم در جنوب اصفهان س��قوط 
کرد، که متاس��فانه پس از س��قوط اين هواپيما هم مس��ئولان 
همانن��د روال گذش��ته تنه��ا به دنبال اي��ن بودند که تقصير اين 
حادثه ناگوار را برگردن ش��خص يا س��ازماني بياندازند و به اين 
نکت��ه توج��ه نکنند که چرا صنعت هوانوردي ايران تا اين ميزان 

حادثه آفرين است.
��� فرودگاه ياسوج مجوز پرواز را صادر کرد

هنوز جعبه سياه هواپيما پيدا نشده است، اما از روز يکشنبه تا 
امروز هر يک مس��ئولان عالي رتبه صنعت هوانوردي کش��ور 
اظهارات متفاوتي درخصوص علت وقوع اين حادثه داش��تند 
به ط��وري که برخي مس��ئولان اعلام کردن��د که هواپيماي 
ATR۷۲ ب��ه دلي��ل وضعيت بدجوي به کوه دنا برخورد کرده 
اس��ت و در اين راس��تا برخي مس��ئولان اظهار کردند که چرا 
ش��رکت هواپيمايي آس��مان علي رغم هش��دارهاي سازمان 
هواشناسي به لغو پرواز اقدام نکرده است؟ به طوري که يکي 
از اعضاي کميسيون عمران مجلس مطرح کرده است که سوء 
مديريت در شرکت هواپيمايي آسمان يکي از علت هاي اصلي 
س��قوط اين هواپيما اس��ت به طوري که سازمان هواشناسي از 
وضعيت آب و هواي منطقه دنا اطلاع داده بود؛ بنابراين احتمال 
س��انحه وجود داشت، اما متاسفانه شرکت هواپيمايي آسمان 
دس��تور لغو پرواز را صادر نکرد که س��ردار علايي مديرعامل 
ش��رکت آس��مان هم در پاس��خ به اين اظهار نظر اعلام کرد 
که قبل از انجام هر پروازي س��ه گزارش هواشناس��ي دريافت 
مي شود. در مرحله اول اگر فرودگاه تشخيص بدهد هوا براي 
پرواز مناس��ب نيس��ت اصلا منتظر نظر خلبان نمي ماند. در 
صورت تاييد هوا براي پرواز توس��ط فرودگاه، نوبت به خلبان 
مي رس��د تا تش��خيص دهد امکان پرواز وجود دارد يا نه. در 

صورتي که خلبان هوا را براي پرواز مناس��ب بداند، فرم تاييد 
را امضا و سپس پرواز مي کند. درباره پرواز تهران ياسوج هم 
همين رويه طي ش��ده  اس��ت و فرودگاه ياس��وج مجوز پرواز را 

صادر کرده است.
��� هواپيما از بدنه با کوه برخورد کرده است

همچنين برخي مسئولان اعلام کردند که هواپيما مشکل نقص 
فني داش��ته اس��ت که در اين باره يکي از کارشناس��ان صنعت 
هوان��وردي در گف��ت و گو با »روزنامه تجارت« اعلام کرد: قبل 
از پرواز چک ليست هاي مورد نظر انجام شده و به تاييد سازمان 
هواپيمايي کش��وري رس��يده است، همچنين اگر هواپيما نقص 
فني داشته باشد با نوک به کوه برخورد مي کند، اما تصاوير لاشه 
هواپيما و اجساد نشان مي دهد که هواپيما از بدنه با کوه برخورد 
کرده اس��ت، لذا اين ادعا که هواپيما به دليل مش��کل نقص فني 

سقوط کرده است کاملا رد مي شود.
 پرواز هواپيماهاي ���ATR۷۲ شرکت آسمان تا اطلاع ثانوي 

متوقف شد
همچني��ن برخ��ي نماين��دگان مجل��س ب��ه طرح اس��تيضاح 
آخون��دي اق��دام کردن��د که به عقيده بس��ياري از کارشناس��ان 
اقدامي غيرکارشناس��ي و غير عقلايي اس��ت و علي رغم اينکه 
اعلام شده است که هواپيماي ATR که ازتهران به ياسوج پرواز 
کرد هيچ مش��کلي به لحاظ فني نداش��ت و اين امر مورد تاييد 

سازمان هواپيمايي کشوري است، صبح ديروز جمعه
 ) ۴اس��فندماه ۹۶( روابط عمومي س��ازمان هواپيمايي کش��وري 
در اطلاعيه اي اعلام کرد؛ با عنايت به بررسي همه جانبه علل 
وق��وع س��انحه هواي��ي اخير و به منظ��ور اطمينان از ارتقا ايمني 
پروازهاي اين نوع هواپيما لازم است به طور موقت و تا اطلاع 
ثان��وي پروازه��اي ATR مدل ۲۰۰ و ۵۰۰ ش��رکت هواپيمايي 
آس��مان متوقف ش��ود، تا سازمان هواپيمايي در فرصت مناسب 
بررسي هاي لازم را انجام و پس از حصول اطمينان از ابعاد ايمني 
از سرگيري پروازهاي مذکور اعلام شود، لذا پرواز هواپيماهاي 

ATR۷۲ شرکت آسمان تا اطلاع ثانوي متوقف شد.
��� فرودگاه ياسوج همانند کاسه است 

همچني��ن برخي مس��ئولان اعلام کردند که فرودگاه ياس��وج 
جاي گيري مناس��بي براي فرود هواپيما به دليل ارتفاعات ندارد 
ب��ه ط��وري ک��ه به گفته امام جمعه موقت ياس��وج؛ اين که يک 
طرف فرودگاه ياسوج زندان، يک طرف شهرک صنعتي و ساير 
موان��ع وج��ود دارد همچنين احداث گلخانه در محوطه فرودگاه 
نشان مي دهد که ساخت آن کارشناسي شده نبوده است که در 
اين باره يکي از کارشناس��ان صنعت هوانوردي در گفت و گو با 
»روزنامه تجارت« اعلام کرد: فرودگاه ياسوج همانند کاسه اي 
است که هواپيما بخواهد در گودي کاسه فرود آيد که انجام اين 
کار بس��يار مش��کل، سخت و حادثه آفرين است، لذا دليل اصلي 
سقوط هواپيماي تهران_ ياسوج شرايط بدجوي و جاي گيري 

نامناسب فرودگاه ياسوج است.
��� تخري�ب اش�خاص در صنع�ت هوان�وردي اي�ران بي�داد 

مي کند
تاکنون اظهار ات مس��ئولان درخصوص س��قوط هواپيماي آي. 
تي. آر بيانگر اين امر است که متاسفانه سياسي بازي و تخريب 

اشخاص در صنعت هوانوردي ايران بيداد مي کند که اين امر هم 
نشات گرفته از وجود مديران فاقد صلاحيت در صنعت هوانوردي 
کشور است به طوري که اين امر در توضيحات شرکت هواپيمايي 
آسمان به وضوح گفته شده است که اشکالات مديريتي بيشتر 
جنبه سياس��ي و ش��خصي دارد و سردار علايي دست تعدادي از 
مديران را از بيت المال کوتاه کرد و مواضع سياسي ايشان مورد 

مخالفت گروهي ازمسئولان صنعت هوانوردي است. 
��� سيس�تم رادار و امکانات در فرودگاه ياس�وج برقرار بوده 

است
هم اکن��ون ح��دود ۱۰ ت��ا ۱۵ درصد از س��فرها از طريق هواپيما 
انجام مي شود، که بدون شک تامين هواپيماهاي ايمن و ارتقاي 
صنعت هوانوردي کشور امري اجتناب ناپذير است. در اين راستا 
سيدحسن افضلي عضو کميسيون عمران مجلس در گفت و گو 
با »روزنامه تجارت« با اشاره به سانحه رخ داده براي هواپيماي 
تهران- ياس��وج، مي گويد: نمي توان تا پيدا ش��دن جعبه س��ياه 
درخص��وص نق��ص فني اين هواپيما اظهارنظر کرد. البته خلبان 
فولاد ازخلبانان زبده هواپيمايي آسمان چهارصد مرتبه به شهر 
ياس��وج پرواز کرده بود، لذا خلبان پرواز تهران_ ياس��وج مجرب 
بوده است. همچنين سيستم رادار و امکانات در فرودگاه ياسوج 

برقرار بوده است.
��� تماس  تلفني يکي از مسافران 

همچني��ن در جلس��ه چن��د روز پيش وزير راه و شهرس��ازي در 
کميسيون عمران مجلس مطرح شد که در طول پرواز و ۴ دقيقه 
قبل از وقوع اين حادثه و محو شدن هواپيما از روي رادار، تماس  
تلفني از سوي يکي از مسافران با خانواده وي صورت گرفته بود 
و اين تماس از س��وي مراجع ذي ربط تاييد ش��ده اس��ت و در اين 
تماس هم هيچ مورد خاصي دال بر اينکه مش��کلي ايجاد ش��ده، 
نبوده است، لذا سقوط هواپيما جاي تامل دارد و بايد به صورت 

دقيق و جدي کارشناسي شود.
نماينده مردم اقليد در مجلس شوراي اسلامي، تصريح مي کند: 
در گزارش سازمان هواشناسي ابري بودن هوا لحاظ شده است، 
اما در طول پرواز آخرين گزارش��ي که به خلبان داده ش��ده اين 
Scattered clouds بوده است که سيستم ابرها يک سيستم

است و در آن ارتفاع مشکلي براي پرواز ايجاد نمي کند.اما اينکه 
در هنگام پرواز و رس��يدن به قله چه اتفاقي براي هواپيما افتاده 

است بايد از سوي سازمان هواشناسي بررسي شود. 
وي ادامه مي دهد: ۲۵ سال پيش هواپيماي سانحه ديده ساخته 
شده است و قديمي بودن تکنولوژي هواپيما و تعلق آن به ۷۵ سال 
پيش صحت ندارد، لذا اگر هواپيما افت ارتفاع داشته است، چرا از 
طريق سامانه کنترل پرواز فرودگاه ياسوج يا ساير فرودگاه هاي 
منطقه به خلبان اعلام نشده است؟ قاعدتا وقتي هواپيما از ارتفاع 
متعارف پايين تر رود بايد به خلبان اعلام شود يا در خود هواپيما 
هم سيس��تمي که تراز هواپيما را از س��طح دريا نش��ان  دهد وجود 
دارد. بنابراين اگر کوتاهي و تخلفي از شخص يا سازماني صورت 

گرفته باشد بايد برخورد جدي و قانوني صورت گيرد. 
��� تس�ريع در نوس�ازي ناوگان هوايي براي کاهش هزينه ها 

و ريسک پروازي
افضل��ي اظه��ار مي کند: بدون ش��ک براي بهب��ود حمل و نقل 
هوايي و جلوگيري از حوادث احتمالي خريد هواپيما و نوس��ازي 

اين ناوگان ضروري است.
عضو کميس��يون عمران مجلس ش��وراي اس��لامي، با تاکيد بر 
اينکه حمل و نقل هوايي يکي از مهم ترين شقوق حمل و نقل 
در دنيا اس��ت، افزود: در صورتي که از اين ش��ق حمل و نقل به 
نحو مطلوب و توام با تکنولوژي هاي روز استفاده شود نه تنها به 
تسهيل جابه جايي مسافران کمک کرده بلکه منبع درآمد خوبي 
نيز براي کش��ور خواهد بود.چاره اي جز به روز آوري تجهيزات 
هوايي و همچنين تکنولوژي مورد استفاده در هواپيماهاي کشور 
نداريم، اگر کشورهاي غربي در تامين اين ملزومات و همچنين 
تامين قطعات هواپيماها مش��کلي ايجاد نکنند، به طورحتم بايد 
اين نوع مراودات انجام شود. کاهش عمر ناوگان هوايي کشور 
يکي از ضرورت ها در حوزه کاهش سوانحي همچون سقوط و 
يا اتفاقاتي از اين دست است، متاسفانه تحريم ها امکان تسريع 
در نوس��ازي ناوگان هوايي را از ما س��لب کرد، اما اکنون بايد با 
هر ترفندي نوسازي ناوگان صورت بگيرد. اگر بنا به شرايطي و 
اعمال تحريم ها امکان خريد هواپيما از کشورهاي غربي وجود 
نداش��ته باش��د بايد بر موضوع خريد هواپيما از س��اير کشورها و 

همچنين اجاره آن اقدام کنيم.

 منبع آگاه در گفتگو با »تجارت« :

نقص فنی عامل سقوط هواپیمای یاسوج نیست

علاقمندي اروپايي ها به ادامه همکاري هاي اقتصادي با ايران

طرح موضوع استيضاح آخوندي غيرکارشناسي است

مديرعامل شرکت هواپيمايي جمهوري اسلامي ايران "هما" از بررسي 
مسئله فاينانس صنعت هوايي ايراني با شرکت هاي فرانسوي در سفر 
اخير خود به اين کشور خبر داد و با اشاره به رشد چهار برابري تقاضاي 
س��فرهاي هوايي ايران از س��ال ۲۰۱۶ تا ۲۰۲۵، گفت: اين رش��د و 
س��رعت توس��عه تاکنون در هيچ کجاي دنيا ديده نش��ده که خود مهر 
اطميناني بر انجام سرمايه گذاري در صنعت هوايي ايران براي هر يک 
از فاينانسورها خواهد بود. به گزارش روزنامه تجارت، فرزانه شرفبافي، 
مديرعامل ش��رکت هواپيمايي جمهوري اس��لامي ايران "هما"، در 
گفتگو با پايگاه خبري وزارت راه و شهرس��ازي در تش��ريح اقدامات و 
مذاکرات انجام شده در حوزه توسعه صنعت هوايي ايران و امور مربوط 
به فاينانس پروژه ها در سفر اخير خود به پاريس، بيان کرد: در اين سفر 
ضمن حضور در همايش ها و سمينارهاي مختلف در زمينه شناخت 
توانمندي هاي متقابل با بخش خصوصي و فعالان اقتصادي اروپايي 
از جمله ش��رکت هاي ايرباس، اي تي آر و يک گروه فاينانس��ور ديدار 

و گفتگو کرديم. شرفبافي در ادامه از حضور و سخنراني در کنفرانس 
يورو ماني در اين س��فر خبر داد و گفت: کنفرانس يوروماني طي چند 

دوره برگزارمي شود و اعتبار خوبي را در اروپا داراست.
مديرعامل "هما" با اشاره به اينکه ازحضور تيم عالي رتبه اقتصادي ايراني 
با هدف انجام مذاکرات اقتصادي و تصميم گيري براي خط اعتباري 
فرانسه در ايران در اين سفر دعوت شده بود، گفت: بخش عظيمي از 
اي��ن تصميم گي��ري مربوط به حيطه بانکي و بخش ديگري پيرامون 
قراردادهاي موجود در صنعت هوايي بود که به صورت مجزا و دقيق 
مورد بحث و گفتگو قرار گرفت.مسئله فاينانس صنعت هوايي ايراني 
به عنوان موضوع اصلي مورد بررس��ي در يکي از پنل هاي کنفرانس 
مذکور مورد بحث قرار گرفت و گزارشي از وضعيت فعلي اين صنعت در 
کشور و همچينن سرعت رشد آن طي سال هاي اخير ارائه شد. اين مقام 
مسئول در ادامه سخنان خود رشد تقاضاي سفرهاي هوايي ايران را از 
سال ۲۰۱۶ تا ۲۰۲۵، چهار برابر اعلام کرد و گفت: اين رشد و سرعت 

توسعه تاکنون در هيچ کجاي دنيا ديده نشده که خود مهر اطميناني بر 
انجام سرمايه گذاري در صنعت هوايي ايران براي هر يک از فاينانسورها 
خواهد بود. مديرعامل شرکت هواپيمايي جمهوري اسلامي ايران با بيان 
اين نکته که تمامي اعضا در اين کنفرانس نسبت به عدم تأثير تصميمات 
ترام��پ و نگ��رش تهديدآمي��ز وي بر همکاري ايران و اروپا اتفاق نظر 
داشتند گفت: به اعتقاد حاضران الزاما خروج آمريکا از برجام نبايد خروج 
اروپا از برجام را به همراه داشته باشد که خود نشان دهنده نگاه حمايتي 
اين کشورها از برجام و تمايل آن ها بر ادامه همکاري ها خواهد بود. به 
گفته شرفبافي کنفرانس يورو ماني ضمن بررسي مشکلات کليدي در 
شرايط خوبي برگزار و نتايج مهم و قابل قبولي را نيز به همراه داشت. 
وي درخصوص جلسه برگزار شده بين تيم ايراني و بخش خصوصي 
فرانسه در سفارت ايران با حضور اصحاب رسانه فراسوي، بيان کرد: 
همه افراد معتقد بودند که تاکنون کنفرانس��ي در اين س��طح در حوزه 

فاينانس بين ايران و فرانسه برگزار نشده بود.

همچنين شرفبافي ضمن ابراز خرسندي نسبت به اين که پروازهاي 
آمد و شد در ۲ سفر انجام شده به پاريس توسط هواپيماهاي ايران اير 
انجام گرفت،گفت: با توجه به محدوديت هاي پروازي در فرودگاه اورلي 
پاريس براي پروازهاي شبانه تصميم داريم تا از ۲۷ مارس پروازهاي 
"هما" را به فرودگاه شارل دوگل انتقال دهيم. اين مقام مسئول همچنين 
با تاکيد بر ضرورت انجام پرواز مستقيم از ايران به تولوز فرانسه، بيان کرد: 
با توجه به تقاضاي موجود براي پروازهاي مکرر گروه هاي اقتصادي 
و پزش��کي در اين مس��ير تلاش داريم تا پروازهايي را حس��ب تقاضا به 

صورت دربستي در اين مسير قرار دهيم.

عض��و کميس��يون عم��ران مجلس ش��وراي 
اس��لامي با تاکيد بر اينکه صنعت هوانوردي در 
حال متحول ش��دن اس��ت و بايد براي نوسازي 
ناوگان هوايي، مجلس، دولت و ساير دستگاه ها 
اهتمام بيشتري داشته باشند، گفت: خوشبختانه 
ش��اهد بوديم که مس��ئولان در سانحه هواپيما 
عملکرد بهتري نس��بت به حوادث قبلي داشتند 
ب��ه ط��وري که وزير راه و شهرس��ازي، خود در 
صحنه حاضر ش��د و با خانوادگان جانباختگان 
گفتگو کرد که اينها نشان از اهميت موضوع نزد 
مسئولان دارد. به گزارش روزنامه تجارت، حميد 
بنايي عضو کميس��يون عمران مجلس شوراي 
اس��لامي در گفتگ��و با پايگاه خب��ري وزارت راه 
و شهرس��ازي درباره جزئيات جلس��ه کميسيون 
عمران با وزير راه و شهرسازي در رابطه با ارايه 
گزارش��ي از روند فعاليت ها و اقدامات در رابطه 
با س��انحه هواپيماي ATR تهران- ياس��وج، و 
ارزيابي خود از گزارش ارايه ش��ده توس��ط وزير 
راه و شهرس��ازي ب��ه مجل��س ب��ه ارايه نکاتي 
پرداخت. بنايي با تاکيد بر اين مطلب که جلسه 

مش��ترک وزارت راه و شهرس��ازي و کميسيون 
عم��ران مجل��س ش��وراي اس��لامي به خوبي 
برگزار ش��د، گفت: آنچه مردم از ما مي خواهند 
شفاف شدن تمامي ابعاد سانحه سقوط هواپيماي 
تهران- ياسوج است که اين موضوع در جلسات 
مختلف از جمله جلسه اي که با حضور وزير راه 
و شهرس��ازي و ارايه گزارش��ي از روند اقدامات 
و همچنين فعاليت هايي که انجام ش��ده اس��ت 
در دس��ت بررس ي قرار دارد.عضو کميس��يون 
عمران مجلس شوراي اسلامي با اعلام تسليت 
 ATR ب��ه بازماندگان حادثه س��قوط هواپيماي
تهران- ياسوج، تصريح کرد: درهرحال سانحه 
يک س��انحه دلخراش��ي بود که جا دارد ضمن 
تسليت به بازماندگان در جهت التيام زخم هاي 
خانواده ه��اي بازماندگان اقدامات موثري انجام 
گيرد. بر اساس شواهد و گزارش ارايه شده توسط 
وزير راه و شهرسازي، خوشبختانه شاهد بوديم 
که مسئولان عملکرد بهتري نسبت به حوادث 
قبلي داش��تند. وزير راه و شهرس��ازي، خود در 
صحنه حاضر ش��د و با خانوادگان جانباختگان 

گفتگو کرد که اينها نشان از اهميت موضوع نزد 
مس��ئولان و پيگيري ابعاد حادثه دارد. نماينده 
مردم شهرستان هاي گناباد و بجستان در دهمين 
دوره مجلس ش��وراي اسلامي يادآور شد: آنچه 
ک��ه مردم از ما نماين��دگان مجلس انتظار دارند 
اين است که مسئولان مستقيما پاسخگو باشند. 
همچنين، يکس��ري از اتفاقات نبايد رخ دهد و 
تکرار آن ها موجبات تشويش اذهان عمومي را به 
دنبال دارد که بايد در اين مورد اهتمام بيشتري از 
سوي مسئولان انجام شود. اقداماتي که در حوزه 
نوسازي صنعت هوانوردي در اين دولت و دولت 
قبل انجام شد حقيقتا قابل تقدير و قدرداني است. 
صنعت هوايي ما الحمدلله دارد متحول مي شود 
و ب��ه م��رور بهتر هم خواهد ش��د. در عين حال، 
اگر انسجام بيشتري ايجاد شود و در عين حال، 
مجلس، دولت و س��اير دستگاه ها کمک کنند و 
همه پاي کار بيايند مشکلات در حد قابل قبولي 
کمتر خواهد شد. بنايي با اشاره به اين مطلب که 
هم اکنون در حدود ۱۰ تا ۱۵ درصد از سفرها از 
طريق هواپيما انجام مي شود، تصريح کرد: بايد 

به سمت تامين هواپيماهاي ايمن و ارتقاي صنعت 
هوانوردي کشور برويم و اين امري اجتناب ناپذير 
اس��ت. عضو کميس��يون عمران مجلس شوراي 
اس��لامي گفت: الحمدلله پس از برجام کارهاي 
خوب��ي در ح��وزه وزارت راه و شهرس��ازي انجام 
گرفته اس��ت. در اين مورد آقاي وزير توضيحاتي 
را اراي��ه ک��رد و متعاقب آن نمايندگان نيز به بيان 
اظهارنظرهاي خود در اينباره پرداختند. الحمدلله 
عملک��رد ح��وزه وزارت راه و شهرس��ازي، ارتش 
جمهوري اس��لامي ايران، س��پاه، بسيج، هلال 
احمر، اورژانس در حادثه س��قوط هواپيما مثبت 
ارزيابي مي شود و نظر نمايندگان مجلس را جلب 
کرد. اميدواريم هرچه سريعتر اطلاعات جعبه سياه 
هواپيما بازخواني شود و اطلاعات مستدل، متقن و 
محکمي به مردم ارايه شود زيرا با اينکار علاوه بر 
شفافيت، اعتماد عمومي جلب خواهد شد و مردم 
به عملکرد وزارت راه و شهرسازي و مجلس نگاه 
مثبتي خواهند داش��ت. عضو کميس��يون عمران 
مجلس طرح مباحثي از جلمه استيضاح وزير راه و 
شهرسازي را در شرايط حال حاضر غيرکارشناسي 

عنوان کرد و گفت: تا دلايل دقيق حادثه سقوط 
هواپيماي تهران- ياس��وج مش��خص نش��ود و 
در اينباره بررس��ي دقي��ق انجام نگيرد مباحثي 
همچون اس��تيضاح بي مورد است، زيرا اقدامات 
وزارت راه و شهرسازي در اينباره اقدامات بجايي 
بوده است. اينکه در اين شرايط، بحث استيضاح 
را مطرح کنيم اقدامي بر اساس منطق و عدالت 
نخواهد بود. وي تصريح کرد: کميسيون عمران 
مجلس ش��وراي اسلامي متشکل از نمايندگاني 
است که عموما در رشته هاي عمران و رشته هاي 
تخصص��ي تحصيل کرده ان��د و به همين دليل 
مباحث را کاملا از جنبه هاي علمي و کارشناسي و 
تخصصي و نه صرفا جنبه هاي احساسي، سياسي 
و حذبي دنبال مي کنند. همه ما پيگير هس��تيم 
و مردم اين اطمينان خاطر را داش��ته باش��ند که 
اطلاع��ات لازم در اينب��اره بر اس��اس حقيقت و 
واقعيت به آن ها اعلام خواهد ش��د. در مجلس 
ش��وراي اسلامي بدون برداش��ت هاي سياسي 
موضوع حادثه سقوط هواپيماي تهران- ياسوج 

را دنبال مي کنيم. 


